



## PEMACU INTELEK

Program	Perbincangan Meja Bulat 'Pemeriksaan Undang-Undang Syariah: Meneroka Jalan Ke Hadapan'
Tarikh	27 Februari 2024 (Selasa)
Masa	10:00 AM - 12:00 PM
Lokasi	Rumah MASA

# ISI KANDUNGAN

1. Informasi Program
2. Aturcara Program
3. Laporan Program
4. Biodata Pakar Bidang
5. Senarai Kehadiran
6. Gambar Semasa Program
7. Hebahan Media Sosial

# 1. INFORMASI PROGRAM (I)

PERKARA	PERINCIAN
Tajuk Program	Perbincangan Meja Bulat 'Pemeriksaan Undang-Undang Syariah: Meneroka Jalan Ke Hadapan'
Pengenalan	<p>Pada 9 Februari 2024, Mahkamah Persekutuan dengan keputusan 8-1 telah mengisytiharkan 16 seksyen dalam Enakmen Kanun Jenayah Syariah (I) Kelantan 2019 adalah terbatal dan tidak sah. Ini memperlihatkan kepincangan yang perlu diperbetulkan dengan segera.</p> <p>Panel lapan hakim yang dipengerusikan Ketua Hakim Negara dalam penghakimannya menyatakan bahawa mahkamah membenarkan petisyen yang dikemukakan oleh peguam Nik Elin Zurina Nik Abdul Rashid dan Tengku Yasmin Nastasha kerana Dewan Undangan Negeri (DUN) Kelantan telah membuat undang-undang yang ia tidak mempunyai kuasa untuk membuatnya.</p> <p>Sehubungan itu, terdapat keperluan mendesak bagi satu perbincangan meja bulat berkenaan isu ini dengan menjemput sarjana perundangan dan ilmuwan Islam yang arif dalam Fiqh Islam khususnya Fiqh Turath bagi melestarikan kepatuhan pindaan Perlembagaan Persekutuan dengan Hukum Syarak, sekaligus melaraskan bidang kuasa di peringkat Persekutuan dan Negeri.</p>

# 1. INFORMASI PROGRAM (II)

PERKARA	PERINCIAN
Objektif program	Secara khusus, objektif RTD ini adalah: <ol style="list-style-type: none"><li>1. Untuk mendapatkan pandangan keperluan untuk meminda Perlembagaan Persekutuan dan;</li><li>2. Untuk memberikan input kepada Majlis Kebangsaan Bagi Hal Ehwal Ugama Islam Malaysia (MKI) dan/atau badan-badan berkaitan.</li></ol>
Platform	Fizikal
Tarikh	27 Februari 2024; Selasa
Masa	10:00 AM - 12:00 PM
Lokasi	Rumah MASA

## 2. ATURCARA PROGRAM

MASA	PERINCIAN
10:00 AM	Ucapan Alu-aluan dan Pengenalan
10:10 AM	Sesi Perbincangan  YBrs. Encik Azril Mohd Amin Ketua Pegawai Eksekutif MASA
12:20 PM	Rumusan dan Penutup
12:30 PM	Sesi bergambar Makan tengah hari dan bersurai

### 3. LAPORAN PROGRAM (I)

PERKARA	PERINCIAN
Laporan Program	<p>Perbincangan Meja Bulat ini bertujuan mendapatkan pandangan berhubung keperluan untuk meminda Perlembagaan Persekutuan dalam konteks pemerkasaan undang-undang syariah. Beberapa isu berbangkit telah dibincangkan, antaranya:</p> <p><u>Pandangan umum mengenai pindaan Perlembagaan Persekutuan:</u></p> <p>Terdapat cadangan untuk tidak meminda undang-undang tetapi memperkasakan kuasa penguatkuasa syariah bagi memastikan pelaksanaan yang lebih berkesan.</p> <p>Beberapa ahli pakar menyatakan sokongan terhadap pindaan ini bagi memperkuat kedudukan mahkamah syariah dan memudahkan penguatkuasaan undang-undang syariah di Malaysia. Ini termasuk memperluaskan kuasa pegawai penguatkuasa syariah agar setara dengan pihak berkuasa lain seperti polis. Terdapat kebimbangan bahawa tanpa pindaan, mahkamah syariah akan kehilangan kuasa dalam menangani isu-isu jenayah yang berkaitan dengan undang-undang Islam, seperti isu LGBT dan kes-kes liwat.</p> <p>Pindaan juga dilihat penting untuk mengatasi kekaburan bidang kuasa mahkamah syariah dan mahkamah sivil, terutama dalam isu jenayah dan moral.</p>

### 3. LAPORAN PROGRAM (II)

PERKARA	PERINCIAN
Laporan Program	<p><u>Konflik dan Konsensus:</u> Terdapat kekurangan konsensus dalam kalangan NGO Islam berkenaan isu pindaan ini, terutamanya selepas kes Nik Elin, yang menimbulkan pelbagai pandangan tentang hak asasi dan kedudukan mahkamah syariah.</p> <p>Beberapa pakar juga menekankan pentingnya mendekati Majlis Raja-Raja dan badan agama untuk memperkasakan mahkamah syariah.</p> <p><u>Isu Pertindanan Bidang Kuasa:</u> Beberapa ahli menekankan bahawa terdapat pertindanan bidang kuasa antara mahkamah syariah dan sivil, khususnya dalam isu-isu moral dan jenayah, yang perlu diatasi melalui pindaan undang-undang untuk memberikan kejelasan lebih lanjut.</p> <p>Dicadangkan juga untuk memastikan mahkamah syariah menjadi dominan dalam hal-hal yang melibatkan hukum syarak, dan untuk mendefinisikan dengan lebih jelas konsep "Precept of Islam" dalam konteks undang-undang syariah.</p>

### 3. LAPORAN PROGRAM (III)

PERKARA	PERINCIAN
Laporan Program	<p data-bbox="504 227 954 259"><u>Peranan NGO dan Masyarakat:</u></p> <p data-bbox="504 270 1837 394">NGO Islam diharapkan dapat memainkan peran lebih besar dalam mengadvokasi pandangan ini dan mengeluarkan pernyataan bersama, meskipun ada ketidaksepakatan yang muncul dari kasus seperti Nik Elin.</p> <p data-bbox="504 448 1837 525">Perlu ada keterlibatan yang lebih luas dengan Majlis Agama dan Majlis Raja-Raja untuk memperkuat gerakan memperkasa mahkamah syariah.</p> <p data-bbox="504 579 1193 612"><u>1. Mendapatkan Konsensus dari Pelbagai Pihak:</u></p> <p data-bbox="504 623 1837 746">Majlis Raja-Raja dan Majlis Agama Negeri perlu dilibatkan dalam proses ini. Mereka berperanan penting dalam membuat keputusan yang melibatkan undang-undang syariah, terutamanya untuk memastikan pandangan semua pihak berautoriti dalam Islam selaras.</p> <p data-bbox="504 801 1837 924">NGO-NGO Islam juga perlu didekati semula untuk mendapatkan konsensus yang lebih luas mengenai keperluan pindaan dan bagaimana ia dapat diselaraskan dengan hak asasi manusia serta undang-undang sivil.</p>



### 3. LAPORAN PROGRAM (IV)

PERKARA	PERINCIAN
Laporan Program	<p>Berdasarkan perbincangan dalam dokumen "Pemeriksaan Undang-undang Syariah", langkah seterusnya yang boleh diambil untuk memperkasa undang-undang syariah dan meminda Perlembagaan Persekutuan adalah seperti berikut:</p> <p><u>2. Penyelarasan dengan Badan Perundangan:</u> Parlimen perlu menggubal undang-undang yang berkaitan dengan pindaan ini, terutama menyentuh Senarai Negeri dalam Perkara 76 Perlembagaan Persekutuan, agar jenayah syariah dapat diselaraskan di seluruh negara.</p> <p>Menyediakan draf pindaan yang spesifik untuk memperkasa mahkamah syariah dan memperluaskan bidang kuasanya, termasuk memperjelas kedudukannya dalam undang-undang jenayah dan moral.</p> <p><u>3. Melibatkan Badan Penguatkuasa:</u> Pegawai penguatkuasa syariah perlu dilatih dan diberikan kuasa yang lebih luas, setara dengan pihak berkuasa lain seperti polis, untuk memastikan mereka dapat menguatkuasakan undang-undang syariah dengan lebih berkesan.</p>

### 3. LAPORAN PROGRAM (V)

PERKARA	PERINCIAN
Laporan Program	<p>Penambahan kuasa ini akan membantu mencegah undang-undang syariah daripada dianaktirikan, seperti yang disebut dalam perbincangan oleh beberapa ahli pakar.</p> <p><u>4. Pendidikan dan Kesedaran Awam:</u> Melaksanakan kempen kesedaran melalui media mengenai keperluan pindaan dan kepentingannya untuk memperkukuh kedudukan undang-undang syariah di Malaysia. Mengeluarkan kenyataan bersama dari NGO-NGO Islam untuk memberikan pandangan arus perdana yang menyokong pindaan ini, seperti yang dicadangkan oleh Datuk Dr. Marzuki Mohamad.</p> <p><u>5. Kajian Lanjutan dan Rundingan:</u> Mengadakan sesi rundingan lanjutan dengan lebih banyak pihak, termasuk pakar undang-undang dan akademik, bagi memperhalusi cadangan pindaan. Ini termasuk melihat isu-isu berkaitan Precept of Islam, preclusion clause, dan peranan mahkamah syariah dalam mentafsir undang-undang.</p> <p>Penubuhan jawatankuasa khas atau "shadow community" dalam struktur MKI (Majlis Kebangsaan Islam) untuk meneliti pindaan dan mendapatkan maklum balas dari semua pihak yang berkepentingan.</p>

### 3. LAPORAN PROGRAM (VI)

PERKARA	PERINCIAN
Laporan Program	<p data-bbox="504 227 942 259"><u>6. Pembentangan di Parlimen:</u></p> <p data-bbox="504 270 1837 440">Setelah konsensus dicapai dan draf pindaan disediakan, pembentangan pindaan di Parlimen perlu dilakukan. Proses ini harus disertai dengan perbincangan menyeluruh dan sesi penerangan kepada semua ahli parlimen, termasuk bukan Islam, untuk mendapatkan sokongan majoriti.</p> <p data-bbox="504 494 1837 620">Dengan melaksanakan langkah-langkah ini, proses pindaan dan pemerkasaan undang-undang syariah dapat berjalan dengan lancar serta memenuhi matlamat untuk memperkukuh kedudukan undang-undang syariah di Malaysia.</p> <p data-bbox="504 674 1151 707"><u>Pandangan terhadap media dan NGO Islam:</u></p> <p data-bbox="504 718 1837 800">Perlu ada pandangan alternatif dan lebih banyak sokongan daripada NGO Islam dalam isu ini, terutama selepas kes kontroversi seperti Nik Elin.</p> <p data-bbox="504 855 1074 887"><u>Perlindungan terhadap institusi syariah:</u></p> <p data-bbox="504 898 1837 1024">Cadangan untuk memperkukuhkan kedudukan Mahkamah Syariah bagi memastikan keupayaan penguatkuasaan tidak tergugat oleh undang-undang sivil. Terdapat juga keperluan untuk mendefinisikan prinsip Islam dengan lebih jelas dalam Perlembagaan.</p>

### 3. LAPORAN PROGRAM (VII)

PERKARA	PERINCIAN
Laporan Program	<p><u>Peranan Pegawai Penguatkuasa Syariah:</u> Penguatkuasa syariah dicadangkan diberi kuasa lebih luas dan sama seperti pegawai polis untuk mengelakkan undang-undang syariah dipinggirkan. Contoh yang diambil adalah kuasa penuh SPRM dalam penguatkuasaan.</p> <p><u>Cadangan Penambahbaikan:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>● Memperkuat kuasa mahkamah syariah melalui pindaan undang-undang, termasuk amendemen kepada Artikel 76 dan 121 Perlembagaan Persekutuan.</li> <li>● Memberikan kuasa kepada mahkamah syariah untuk melaksanakan "judicial review" serta meninjau semula isu-isu takzir dan hukum hudud agar lebih sesuai dengan konteks Islam di Malaysia.</li> <li>● Memperluas kuasa penguatkuasa syariah agar mereka dapat menangani kes tanpa menunggu aduan dari pihak ketiga, berbeza dengan prosedur di mahkamah sivil.</li> </ul> <p>Secara keseluruhan, perbincangan ini menekankan keperluan untuk memperkasakan institusi syariah tanpa perlu membuat pindaan besar terhadap Perlembagaan. Cadangan penyelesaian jangka pendek adalah meluaskan kuasa kepada penguatkuasa syariah negeri.</p>
Maklumat Kehadiran	9 orang

## 4. BIODATA PAKAR BIDANG (I)



YBrs. Dr. Nurul Haq Shahrir

Dr. Nurul Haq Shahrir merupakan seorang pakar rujuk hal-ehwal agama untuk Pertubuhan Bangsa-Bangsa Bersatu (PBB) di Malaysia. Beliau aktif dalam perbincangan dan konsultasi berkaitan hal agama, terutamanya dalam konteks cabaran global dan tempatan yang melibatkan perspektif keagamaan. Dr. Nurul sering menyumbang dalam dialog yang membincangkan bagaimana pandemik COVID-19 telah mempengaruhi amalan spiritual dan komuniti umat Islam. Kepakaran beliau sering diperlukan dalam isu-isu yang menggabungkan agama dengan dasar awam dan isu masyarakat(

## 4. BIODATA PAKAR BIDANG (II)



### YBrs. Dr. Fauziah Mohd Noor

Dr. Fauziah Binti Mohd Noor adalah Pensyarah Kanan di Sekolah Perniagaan Islam, Kolej Perniagaan, Universiti Utara Malaysia. Sebelumnya, beliau pernah mengajar di Sekolah Undang-Undang, Kolej Undang-Undang, Kerajaan dan Pengajian Antarabangsa, Universiti Utara Malaysia. Dari tahun 1993 hingga 2013, beliau merupakan Penolong Profesor di Ahmad Ibrahim Kulliyah of Laws, Universiti Islam Antarabangsa Malaysia. Bidang minat beliau merangkumi Usul Fiqh, Perbankan Islam, Undang-Undang Keluarga Islam, dan Undang-Undang Tanah Islam. Sebelum ini, beliau adalah ahli Jawatankuasa Syariah Bank Simpanan Nasional Malaysia selama 10 tahun (2008-2018). Dr. Fauziah juga telah terlibat dalam pelbagai latihan yang dijalankan oleh UN Women dan PBB di Malaysia. Dr. Fauziah memperoleh PhD dalam Undang-Undang Pertanian Islam dan Undang-Undang Malaysia, (2003) Universiti Birmingham, UK, Sarjana Undang-Undang (LLM), (1993), Sekolah Pengajian Oriental dan Afrika, Universiti London, UK Sarjana Muda Syariah (Undang-Undang Islam) (1991), Universiti Malaya, Malaysia.

## 4. BIODATA PAKAR BIDANG (III)



### YBhg. Dato' Haji Muhamad Asri Hj. Abdullah

Dato' Hj Muhamad Asri bin Hj Abdullah memiliki Ijazah Sarjana Muda Syariah dan Pengajian Islam dari Universiti Baghdad serta Diploma Pentadbiran dan Kehakiman Islam dari Universiti Islam Antarabangsa Malaysia. Beliau merupakan Mantan Ketua Hakim Syarie Perak. Beliau telah mengikuti kursus yang memfokuskan kepada Pegawai Syariah di Muslim College, London, dan juga memiliki Sijil Penguasaan Bahasa Inggeris dari ELS Richmond, UK. Pada masa ini, Dato' Abdullah memegang jawatan sebagai Ketua Hakim Syarie dan Ketua Jabatan Kehakiman Syariah Perak. Beliau juga merupakan penasihat Syariah kepada MIDF. Selain itu, beliau turut menganggotai Panel Mahkamah Rayuan Syariah dan Jawatankuasa Teknikal bagi Undang-Undang Sivil dan Syariah di Malaysia.

## 4. BIODATA PAKAR BIDANG (IV)



### YBhg. Datuk Dr Marzuki Mohamad

Datuk Dr Marzuki Mohamad adalah seorang Profesor Madya di Jabatan Sains Politik, Universiti Islam Antarabangsa Malaysia. Beliau berkelulusan Ijazah Sarjana Muda Undang-Undang dari Universiti Islam Antarabangsa Malaysia (1998), Ijazah Sarjana Sains Politik dari Universiti Kebangsaan Malaysia (2001) dan Ijazah Doktor Falsafah Sains Politik dari *Australian National University* (2008). Beliau memulakan kerjaya sebagai ahli akademik di Universiti Islam Antarabangsa Malaysia pada tahun 1999. Pada tahun 2009, beliau telah dipinjamkan ke Jabatan Perdana Menteri untuk berkhidmat sebagai Pegawai Khas Kepada Timbalan Perdana Menteri. Selain itu, beliau juga pernah berkhidmat sebagai Setiausaha Politik kepada Menteri Pendidikan (2013-2015), Pegawai Tugas-Tugas Khas Kepada Menteri Dalam Negeri (2018-2020) dan Ketua Setiausaha Sulit Kepada Perdana Menteri (2020-2021). Sebagai seorang ahli akademik, beliau bergiat aktif dalam menghasilkan beberapa penulisan dalam bidang-bidang utama kajian beliau antaranya ialah politik pilihanraya, hubungan kaum, undang-undang dan politik, dan politik Islam.



## 4. BIODATA PAKAR BIDANG (V)



### YBrs. En. Mohd Shukri Ahmad Mansor

Mohd Shukri Ahmad Mansor adalah seorang peguam berpengalaman dengan rekod kerja yang terbukti dalam industri perkhidmatan kewangan. Beliau merupakan Partner di Asmah Shukri & Co. Beliau mahir dalam Rundingan, Prosedur Jenayah, Undang-Undang Jenayah, Perbankan, dan Pendakwaan. Beliau merupakan profesional perundangan yang berkaliber dengan Diploma Pasca Siswazah dalam Undang-Undang dan Amalan Syariah, dengan pengkhususan dalam Undang-Undang Syariah dari Universiti Teknologi MARA.

## 4. BIODATA PAKAR BIDANG (VI)



### YBhg. Datuk Lukman Sherriff Alias

Datuk Lukman Sheriff Alias adalah Rakan Kongsi Bersama di Zul Rafique & Partners dan mengetuai Kumpulan Amalan Tenaga dan Utiliti. Beliau memiliki Ijazah Sarjana Muda Undang-Undang (Kelas Pertama) dari UIAM, Sarjana Undang-Undang Komersial dari Universiti Cambridge, serta Diploma Siswazah dalam Perbankan dan Kewangan Islam dari UIAM. Beliau berpengalaman luas dalam projek korporat dan utiliti berskala besar, dan terlibat dalam pelbagai projek pengeluar tenaga bebas (IPP) di dalam dan luar negara. Sebelumnya, beliau berkhidmat sebagai Pengurus Besar/Penasihat Undang-Undang di Lembaga Tabung Haji dan Pesuruhjaya Suruhanjaya Perkhidmatan Air Negara.

## 4. BIODATA PAKAR BIDANG (VII)



### YBrs. Dr. Fatimah Yusro

Dr. Hjh. Fatimah Yusro binti Hashim ialah seorang ahli akademik dan pensyarah terkemuka di Pusat Kajian Undang-Undang Malaysia & Perbandingan. Beliau memperoleh Ph.D. dari Universiti Kebangsaan Malaysia (UKM) pada tahun 2020, setelah memperoleh Ijazah Sarjana dari Universiti London pada tahun 1999 dan dua Ijazah Sarjana Muda dari Universiti Islam Antarabangsa Malaysia (UIAM) pada tahun 1995 dan 1996. Kepakaran beliau terletak dalam bidang seni dan seni gunaan, dengan tumpuan kepada dasar dan undang-undang, serta kepakaran dalam sistem undang-undang Islam, undang-undang keluarga Islam, undang-undang angkasa, undang-undang pewarisan Islam, dan mediasi.

## 5. SENARAI KEHADIRAN

BIL	NAMA	ORGANISASI
1	Datuk Dr. Marzuki Mohamad	Institut Masa Depan Malaysia (MASA)
2	Dato' Haji Muhamad Asri Hj. Abdullah	Jabatan Kehakiman Syariah Negeri Perak
3	Datuk Lukman Sherriff Alias	Zul Rafique & Partners
4	Dr. Nurul Haq Shahrir	Pakar Rujuk Syarak dan Agama Pertubuhan Bangsa-Bangsa Bersatu
5	Dr. Fauziah Mohd Noor	Universiti Utara Malaysia (UUM)
6	Dr. Fatimah Yusro	Universiti Kebangsaan Malaysia (UKM)
7	Tuan Mohd Shukri Ahmad Mansor	Asmah Shukri & Co.
8	Tuan Azril Mohd Amin	Institut Masa Depan Malaysia (MASA)
9	Cik Nur Zalikhaa' Zainal Abidin	Institut Masa Depan Malaysia (MASA)

## 6. GAMBAR SEMASA PROGRAM (I)



## 6. GAMBAR SEMASA PROGRAM (II)



## 6. GAMBAR SEMASA PROGRAM (III)



## 6. GAMBAR SEMASA PROGRAM (IV)





## 6. GAMBAR SEMASA PROGRAM (V)



# 7. HEBAHAN MEDIA SOSIAL (I)



## 7. HEBAHAN MEDIA SOSIAL (II)

PEMACU INTELEK

PERBINCANGAN MEJA BULAT  
PEMERKASAAN UNDANG-UNDANG SYARIAH:  
MENEROKA JALAN KE HADAPAN



TERIMA KASIH

INSTITUT MASA DEPAN MALAYSIA

PEMACU INTELEK

PERBINCANGAN MEJA BULAT  
PEMERKASAAN UNDANG-UNDANG SYARIAH:  
MENEROKA JALAN KE HADAPAN



TERIMA KASIH

INSTITUT MASA DEPAN MALAYSIA

# 7. HEBAHAN MEDIA SOSIAL (III)



## 7. HEBAHAN MEDIA SOSIAL (IV)



PERBINCANGAN MEJA BULAT  
PEMERKASAAN UNDANG-UNDANG SYARIAH:  
MENEROKA JALAN KE HADAPAN

TERIMA KASIH


institutmasa • Follow
...

institutmasa Pada 27 Februari 2024, Institut Masa Depan Malaysia (MASA) telah menganjurkan satu sesi tertutup Perbincangan Meja Bulat bersama pakar-pakar perundangan dan ilmuwan Islam bagi melestarikan kepatuhan pindaan Perlembagaan Persekutuan dengan Hukum Syarak, sekaligus melaraskan bidang kuasa di peringkat Persekutuan dan Negeri.

Antara yang hadir pada sesi tersebut adalah :

1. YBhg. Profesor Madya Datuk Dr. Marzuki Mohamad, Ahli Lembaga Pemegang Amanah Institut MASA dan Pensyarah di Jabatan Sains Politik, Universiti Islam Antarabangsa Malaysia;
2. YBhg. Dato' Mohamad Asri Abdullah, Mantan Ketua Hakim Syarie Perak;
3. YBrs. Dr. Nurul Haq Shahrir, Pakar Rujuk Syarak dan Agama Pertubuhan Bangsa-Bangsa Bersatu;
4. YBrs. Dr. Fauziah Mohd. Noor, Pensyarah Kanan Islamic Business School Universiti Utara Malaysia;

♡
💬
🚩
🔖

 Liked by **hateyoubuti** and 5 others  
 February 29

😊 Add a comment...
Post



INSTITUT MASA  
DEPAN MALAYSIA



# #MAKMURBERSAMA

- [INSTITUTMASA.COM](http://INSTITUTMASA.COM)
- [info@institutmasa.com](mailto:info@institutmasa.com)